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Communitas beszámoló 

A Magyarul gyógyulni! című dokumentumfilmmel célom feltárni, és éltetni a népi 

gyógyászatot. Fontosnak tartom, mert a Gyimes völgyében még élnek olyan emberek, akik 

minden betegségre, ahogy ők mondják bajra, tudnak népi gyógymódot. Füvekkel, kenőcsökkel 

gyógyítnak, a gyógyszertár helyett a kamrájukba mennek orvosságért. 

A 2012-es évben az ösztöndíj segítségével többször is sikerült a Gyimes völgyébe 

utaznom. Felvettem a kapcsolatot a gyimesközéploki általános iskola igazgatójával, aki a 

segítségemre volt, és segített az elindulásban. Olyan füves asszonyokhoz vitt el, akik a mai napig 

gyűjtik a gyógynövényeket, unokáikat, családtagjaikat gyógyteákkal, kenőcsökkel gyógyítják. 

Júliusban és augusztusban voltam forgatni az operatőrrel, Schmidt Krisztinával. Egy-egy 

alkalommal 3-4 napot tartózkodtunk Gyimesközéplokon.  Ismerkedtünk, információkat 

gyűjtöttünk, figyeltük az ott élők hétköznapjait és próbafelvételeket készítettünk. Úgy éreztem 

mintha egy másik világba csöppentem volna. A helyiek nagyon kedvesek, barátságosak, 

segítőkészek. Egyszerű, tiszta szívű emberek. Nagyon hamar befogadtak minket. Bözsi néninél 

voltunk először, aki elvitt minket egy kis ház körüli túrára, és bemutatta, hogy milyen 

gyógynövények teremnek Gyimesközéplokon, és hogy melyik mire jó. Furán érdekes volt 

számomra, hogy milyen sok gyógynövény megterem közvetlenül a házuk mellett. A 

próbafelvételt, mikor visszanéztem rájöttem arra, hogy Bözsi néni annak ellenére, hogy nagyon 

ért a gyógynövényekhez, tudja, hogy melyiket mire kell használni, jól beszél, mégsem ő az 

alany, akit keresek. Igen modern néni, és tájszólásban sem beszél. Irénke néni otthon tudott 

minket fogadni csak, mert a lába annyira fáj, hogy már nem tud a mezőre járni. Az otthonában és 

kamrájában leforgatott anyagból vannak használható részek. Juci néni volt a legszimpatikusabb, 



legkarizmatikusabb személyiség a próbafelvételekből, így hozzá többször is visszamentünk. 

Bemutatta nekünk gyógynövényekkel teli kamráját, hogy hogyan szedi le, hogyan szárítja és 

tárolja ezeket. Elmesélte nekünk, hogy a füvek gyógyító erejéről a nagymamájától és az 

édesanyjától hallott, ezért gyerekeit ő is gyógynövényekkel kezelte. Filmeztük a hétköznapjait, 

ahogy tehenet fej, állatokat etet, főz, unokáival foglalkozik, minden reggel gyógynövényteát 

iszik, templomba jár stb. A fiatalkoráról is beszél, és arról, hogy milyen volt akkor az élet. Juci 

néninél utoljára december elején jártunk. Jelenleg itt tart a projekt. Az alábbi táblázat röviden ezt 

foglalja össze.        

DÁTUM TERV INFRASTRUKTÚRA 

2012. 01-03 -dokumentálódás, 

információgyűjtés 

-szinopszis megírása 

-rendezői koncepció megírása 

-támogatási lehetőségek 

keresése 

-technikai felszerelés 

beszerzése 

 

2012. 04-05 -terepszemle 

-ismerkedés a Gyimes-völgyi 

csángó magyarokkal; a 

bizalmuk elnyerése 

-közölni velük a filmötletet 

-autó 

-fényképezőgép 

-diktafon 

2012.07-08-12 -próbafilmezés (megtudni, 

hogy ki hogy viselkedik 

kamera előtt, milyenek a 

fényviszonyok, milyen az 

akusztika, milyen mikrofonok 

stb. szükségesek 

-forgatás 

-egy kamera 

-egy állvány 

-4-es főfény 2 db 

-spot lámpa 

-dv kazetta 6 db 

-mikrofon (kézi, URH) 1 db 

-URH stúdió kézimikrofon 1db 

-puska mikrofon 

  



Nemrég sikerült felkutatnom egy hidegségi csontkovácsot is, akihez még mindenképpen 

el szeretnék menni, hiszen ő nem csak a közvetlen hozzátartozóit kezeli, hanem gyógyítással is 

foglalkozik, vannak betegei. Ezt a bácsit, azért szeretném megismerni, mivel így tudnám tartani 

magam a szinopszisomban leírtakhoz, miszerint a dokumentumfilm nagy totállal kezdődik, 

feltárul a Gyimesek völgye, a kamera mind közelebb és közelebb visz ehhez a tájhoz és 

közösséghez, aztán megáll, mert valami történik. A mezőn egy asszony füveket szed kosarába. 

Közben csángó magyar zene hallható. Az expozíció után olyan emberek mesélik el történetüket, 

akik „magyarul gyógyultak” ki súlyos betegségeikből. A film következő részében már 

megismerjük a gyógyítókat is. Betekint a kamera a gyógynövényes kamráikba, a gyógyítás 

szertartásaiba, az egyszerű emberek mindennapjaiba. Arcuk, hangjuk, a betegekkel való 

kapcsolatuk és viselkedésük adja a film erejét és hitelességét. Terveim szerint májusban sikerül 

újra a Gyimes völgyébe utaznom, hogy ismerjem meg Timár Viktor bácsit, gyógyításának 

módszereit és a betegeit.  

A támogatás segített fedezni a terepszemlével és forgatással járó kiadásokat. Az 

ösztöndíjból álltam az utazási költséget (benzin, útadó, szállás), a technikai felszerelésnek a 

bérlését, kazetták megvásárlását stb., illetve az operatőr munkadíját is az ösztöndíjból fizettem. 

Sikerült vásárolnom egy jobb minőségű laptopot is, ami az utómunkát fogja megkönnyíteni.   

Köszönöm a Communitás Alapítványnak a bizalmat és a lehetőséget. Az ösztöndíj nélkül 

nem tartanék itt a filmtervemmel.  

 

 

 

 


